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2.3.2012 21:05    ČRo 1 - Radiožurnál    Zpráva   

Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Na českých univerzitách dnes skončil týden neklidu proti plánované reformě vysokých škol. Do protestů se podle
organizátorů zapojilo asi 20 000 členů akademické obce. Ministr školství Josef Dobeš dnes ale zopakoval, že od návrhu
ustoupit nechce a v reformě bude dál pokračovat. Po telefonu teď zdravím předsedu Studentské komory Rady vysokých
škol Miroslava Jašurka, dobrý večer.

Miroslav JAŠUREK, předseda Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
Dobrý večer.

Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Pane Jašurku, splnil týden neklidu vaše očekávání přesto, že ministr Josef Dobeš tedy hodlá pokračovat dál v těch
plánovaných reformách?

Miroslav JAŠUREK, předseda Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
Splnil naše očekávání v tom smyslu, že se ukázalo, že akademické obce si opravdu uvědomují ta rizika, která vyplývají
z navržené reformy vysokých škol a rozhodně se s těmi reformami nehodlají smířit a budou proti nik protestovat.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Do týdne neklidu se podle vašich vlastních údajů zapojila asi desetina studentů českých vysokých škol. Nezmenšuje
to poněkud význam vašeho protestu?
Miroslav JAŠUREK, předseda Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
Já se domnívám, že nikoliv. Naopak, rozsah těch akcí a množství těch aktivit, které se děly na vysokých školách po
celé republice, ukazují, že lidem ta situace není lhostejná a v zásadě ukazuje se, že studující akademici dokázali velice
rychle zareagovat a zorganizovat množství aktivit. Je potřeba si také uvědomit, že ta reforma je dnes v situaci, toho,
že vláda bude projednávat věcné záměry zákonů, čili já si naopak myslím, že to číslo těch lidí, kteří se do těch aktivit
zapojili a samozřejmě těch 20 000, o kterých jste hovořil, to byly pouze ty protesty. K tomu byla ještě série dalších akcí,
do kterých se zapojili ještě další lidé, čili já si myslím, že v tomto smyslu je to jednoznačně úspěch.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Jednou z vašich hlavních výhrad proti reformě je obava z ohrožení akademických svobod. Co je konkrétně ohrožuje?
Miroslav JAŠUREK, předseda Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
Domníváme se, že je ohrožuje změna v řízení a samosprávy vysokých škol, která dává veliké pravomoci takzvaným
radám vysoké školy, které by měly být složené z lidí, kteří nejsou členy akademické obce vysoké školy a zároveň třetinu
z těchto osob by měl jmenovat přímo ministr školství.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Jistě, ale proč by například ministerstvo školství, potažmo ministerstvo školství, nemělo mít jakýsi vliv na chod vysokých
škol?
Miroslav JAŠUREK, předseda Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
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My nezpochybňujeme to, že by ministerstvo nemělo mít vliv nebo dokonce to, že by veřejnost neměla být nějak zapojena
do rozhodování na vysokých školách. Domníváme se, že ale zejména vzhledem k situaci, jaká panuje v naší veřejné
sféře a jaká je u nás politická kultura, tak to nastavení, které umožní těm radám přímo rozhodovat o každodenním chodu
vysokých škol, je skutečně ohrožující pro akademické svobody.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Vy už jste zmínil, že vláda bude o tom věcném záměru jednat v příštích týdnech. Co plánujete pro případ, že vaše
připomínky ministr školství nebo ani premiér Petr Nečas nevezmou do úvahy?
Miroslav JAŠUREK, předseda Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
My jsme jednali i s předsedou vlády a předseda vlády nás informoval o tom, že plánuje ještě další jednání s reprezentací
vysokých škol, která by se právě měla zaměřovat na ty koncepční otázky reformy vysokých škol na ty základní principy,
kterými se reforma bude řídit. To je něco, co pan ministr školství odmítá, takže my v tuto chvíli očekáváme, jaké budou
další kroky ze strany předsedy vlády.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
To byl předseda Studentské komory rady vysokých škol Miroslav Jašurek. Díky a na slyšenou.
Miroslav JAŠUREK, předseda Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
Děkuji, pěkný večer.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
A na druhé lince je politolog z Masarykovy univerzity Stanislav Balín, dobrý večer.
Stanislav BALÍK, politolog z Masarykovy univerzity
--------------------
Dobrý večer.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Pane docente, vy jste napsal, že rozruch kolem reformy považujete za přehnaný. V čem konkrétně?
Stanislav BALÍK, politolog z Masarykovy univerzity
--------------------
Je to právě v tom, co dokumentovali ten předchozí rozhovor, v těch floskulích o držení akademických svobod. Setkáváme
se právě pouze tady s těmito z mého pohledu prázdnými frázemi, aniž by jednoznačně bylo řečeno, co ty akademické
svobody jsou. Proč právě ten současný stav, kdy řada lidí říká, že je neudržitelný, že je špatný. By měl být ztělesněným
těch správných akademických svobod. Proč by to neměl být stav, který tady byl před 50 lety nebo který je v zahraničí,
v Anglii, Ve spojených státech nebo někde jinde. Tato úvaha tam jednoznačně schází.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Nicméně, jak jsem se pana Jašurka ptal, v čem ty svobody mají být podle nich ohroženy a ona na to odpověděl, že by
tedy jaksi třetina těch uvažovaných správních rad vysokých škol kontroloval nebo jmenovalo přímo ministerstvo školství,
což je podle nich nepřiměřený zásah do chodu těch škol. To neuznáváte jako argument?
Stanislav BALÍK, politolog z Masarykovy univerzity
--------------------
To je samozřejmě zásah státu do škol, jenomže netvrdím nebo nedovolil bych si z toho vyvodit to, že jde o ohrožení
akademických svobod. Akademické svobody jsou směrovány k tomu, jak se bádá, jestli do toho někdo vstupuje nebo
nevstupuje, ale jestli někdo kontroluje, jak hospodařím s penězi, jak konkrétní školu po manažerské stránce, nikoliv po
té obsahové řídím a v tom je to nedorozumění.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Vy ty plány ministerstva školství na reformu vysokých škol považujete za přínosnou v nějakých ohledech?
Stanislav BALÍK, politolog z Masarykovy univerzity
--------------------
To netvrdím. Nelíbí se mi také celá řada navržených věcí, zvláště ten nešťastně formulovaný zákon o školném. Nicméně,
nemyslím si, že je ta situace zralá k tomu, abychom tady viděli masové protesty tisíců lidí, z nichž celá řada, po pravdě
řečeno, asi nemá úplně ponětí, proč demonstrují a kvůli čemu demonstrují. Je to běžná politická kandera, běžný politický
střet, který by se neměl řešit takovými prostředky. Ty si nechme na to, až skutečně bude ohrožena svoboda, až budou
ohrožena lidská práva, až budou akademické svobody.
Jan RICHTER, moderátor
--------------------
Dodává politolog Stanislav Balík, děkujeme a na slyšenou.
Stanislav BALÍK, politolog z Masarykovy univerzity
--------------------
Pěkný večer.


